
פרק ג

אמצע הדרך

דרכו של החוזר בתשובה זרועה בהרבה מכשולים. על אף כל הכוונות הטובות, 

היצר הרע טומן לנו מחשבות של ייאוש וחוסר אמון בעצמנו או בדרך התשובה. 

ולכן, הכלים החשובים ביותר במסלול התשובה הן העצות שדוחפות ונותנות כוח 

להמשיך ולצעוד בחכמה בדרך התשובה.

פרק ג מתמקד בכמה תובנות ועצות של חיזוק והדרכה, שמכוונות את דרכו של 

החוזר בתשובה:

לוחמה	פסיכולוגית - הדרך להתמודד מול הנשק המסוכן ביותר של היצר  	.1

הרע: הייאוש

כל	מילימטר	קילומטר - החשיבות העצומה של כל מעשה טוב וצעד קדימה 	.2

ולא  בטוב  להוסיף  להיות  צריך  המיקוד   - במקלות  מגרשים	 לא	 חושך	 	.3

בהתעסקות עם הרע

	צעד	אחר	צעד - לתכנן את צעדינו ולא לצפות לשינוי מיידי  	.4
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הסביר  מרוז'ין  ישראל  רבי 

רק  זוכר  ברוך  הקדוש  פעם: 

כשאדם  הכיצד?  הנשכחות. 

אותה  ושוכח  מצווה  עושה 

לעצמו,  טובה  מזכיר  ואינו 

את אותה מצווה זוכר הקב"ה. 

את  זוכר  האדם  אם  אבל 

המצווה ומחזיק טובה לעצמו, 

אזי אין הקב"ה רוצה לזוכרה. 

אם  בעבירות.  גם  הדבר  וכן 

ושכח  עבירה  אדם  עשה 

עליה,  להצטער  מבלי  אותה 

זוכר לו אותה הקב"ה. אך אם 

האדם עבר עבירה והוא זוכר 

כך,  על  לו  מיצר  ולבו  אותה 

אין הקב"ה רוצה לזכרה.

1. לוחמה פסיכולוגית
צבאיים.  במהלכים  משמעותית  שותפה  הייתה  פסיכולוגית  לוחמה  הדורות,  בכל 

באמצעים שונים ומגוונים זרעו האויבים ייאוש וחרדה בקרב אזרחי המדינה שכנגד, ובכך 

השיגו את מטרתם. גם היצר הרע משתמש בלוחמה פסיכולוגית: הוא משנן באוזנינו 

שוב ושוב, שאין לנו סיכוי, שבאמת לא נצליח לחזור בתשובה ולא נפסיק לחטוא.

האמת היא, שתקופת אלול-ראש השנה-יום כיפור זו תקופת הפריחה שלנו. אנחנו סוף 

סוף מקבלים את הכוח להשתנות באמת. אין נפלא מזה! אך משום מה, לעיתים אנו 

ומתח שלילי. הסיבה  הנוראים בכבדות  ולימים  מוצאים את עצמנו מתייחסים לאלול 

לעצב הצובע את הנס הגדול בעולם )התשובה( בצבעים קודרים, נעוצה במעשה הבא: 

חסידים אמרו שכאשר גילה השטן שה' נתן אפשרות לחזור בתשובה הוא היה מודאג 

מאוד. הוא הרי כל כך מתאמץ להחטיא אנשים, ואם ה' ייתן להם אפשרות לתיקון אז 

יצא שכרו בהפסדו! ומה יעשה?... לאחר כמה זמן נראה שוב השטן מחייך, הוא מצא 

פתרון! הוא יעטוף את התשובה בכמות כל כך גדולה של ייאוש, עצבות ומרה שחורה, 

שאף אחד כבר לא יעיז להתקרב אליה...

על המכשול הגדול שטומן הייאוש לבעל התשובה, מדבר רבי נתן מברסלב במקור 

הבא:

הַדָּבָר  לעֲַשׂוֹת  ה'  בַּעֲבוֹדַת  גדָוֹל  עַקְשָׁן  להְִיוֹת  שֶצְרִיכיִן  הַתּוֹרָה  קִיּוּם  "עִיקָר 
שֶׁבִּקְדוּשָׁה אֲפִילוּ דֶרֶך עַקְשָׁנוּת אֲפִילוּ אֲלפִָים פְּעָמִים, וְלבְִליִ להְִסְתַּכּלֵ עַל שׁוּם 
חֲליִשׁוּת הַדַּעַת שֶׁהַבַּעַל דָבָר ]יצר הרע[ מַחֲליִשׁ דַּעְתּוֹ, רַק לעֲַשׂוֹת וְלחֲַזוֹר וְלעֲַשׂוֹת 
הַדָּבָר שֶׁבִּקְדוּשָה אֲפִילוּ אֶלףֶ פְּעָמִים ... כּיִ הַכֹּל מְלאִֵים חֲרָטוֹת, כּמְוֹ שֶׁאָמְרוּ 
רַבּוֹתֵינוּ ז"ל, אֲבָל עַל פִּי רוֹב עִיקָר עִיכּוּבוֹ מִתְּשׁוּבָה הוּא מֵחֲמָת חֲליִשׁוּת הַדָּעַת, 
שֶׁנדְִמֶה לוֹ שֶׁאֵין מוֹעִיל לוֹ עוֹד תְּשׁוּבָה לרְִיבּוּי עֲווֹנוֹתָיו הָעֲצוּמִים מְאוֹד, וּבִּפְרַט 
וְעָסְקוּ  יִתְבָּרַך  להַ'  לשָׁוּב  להְַתְחִיל  מִשְּׁנתָָם  להְִתְעוֹרֵר  כּבְָר  שֶׁהִתְחִילוּ  אוֹתָן 
בְּתּוֹרָה וּמִצְווֹת אֵיזהֶ זמְָן זמְָניִם וְאַחַר כּךְָ נפְָלוּ מִזּהֶ, וְהַעִיקָר הוּא מֵחֲמָת חֲליִשׁוּת 

הַדַּעַת...". 
)רבי נתן מברסלב, 'ליקוטי הלכות', הלכות בשר בחלב הלכה ה(

כל מחשבה של רפיון או ייאוש מגיעה מהיצר הרע! הוא פשוט פוחד שנברח לו. עלינו 

להיות עקשנים כפרד, זאת אומרת: אפילו אם נשכח את כל הסיבות למלחמה, נמשיך 

להתעקש סתם כך, התעקשות לשמה...

יחד עם זאת, כדאי מאוד לזכור שיש לנו סיבות טובות מאוד להתעקש. עלינו לחסן את 

עצמנו מהלוחמה הפסיכולוגית על ידי מחשבות משלנו: אני ודאי אצליח! אני הרי רוצה 

לעשות את רצונו של ה', וזה שם אותי בצד החזק! ה' רוצה בטובתי ועומד לצידי כל 

הזמן. "ואלמלא הקב"ה עוזרו אין יכול לו" )קידושין ל ע"ב( - זה נכון, ללא עזרה מלמעלה 

אין לנו שום סיכוי לנצח את היצר הרע. אבל ה' עוזר כל הזמן. וגם אם יהודי נפל בחטא 

והובס - ה' לא עוזב אותו לרגע. מחשבה של יאוש היא מחשבה של כפירה בנוכחותו של 

ה' ובאהבתו אלינו, וכפי שמבטא זאת בחריפות ה'נתיבות שלום' במקור הבא: 

"מַה שֶּׁאָמַר מָרָן הַקָּדוֹשׁ מִקּוּבְרִין זי"ע שֶׁיְּהוּדִי אֲשֶׁר עָבַר עַל הָעֲבֵרָה הַחֲמוּרָה 
בְּיוֹתֵר בַּתּוֹרָה וְאח"כ אֵינו יָכוֹל לעֵָמֵד בִּתְפִלּהָ וְלשְִׁפֹּךְ שִׂיחוֹ לפְִניֵ ה' יִתְבָּרֵךְ, לֹא 

דָּרַךְ עַל מִפְתַּן הַחֲסִידוּת, וְאח"כ הוֹסִיף: עַל מִפְתַּן הַיַּהֲדוּת. 

חֻצְפָּה  בְּכזָוֹ  להְִתְיַצֵּב  חֲמוּרוֹת  עֲבֵרוֹת  שֶׁעָבַר  לאְַחַר  יְהוּדִי  יָכוֹל  בֶּאֱמֶת  וְאֵיךְ 
לפְִניֵ הַשֵּׁם יִתְבָּרֵךְ. אֶלּאָ כּאֲַשֶׁר יְהוּדִי מַאֲמִין בִּבְהִירוּת וְיוֹדֵעַ שֶׁ"בָּניִם אַתֶּם להַ' 
אֱלֹקֵיכםֶ" )דברים יד,א( בְּכלָ מַצָּב שֶׁהוּא, דַּהֲלכָהָ כּרְ' מֵאִיר שֶׁבֵּין כּךְָ וּבֵין כּךְָ נקְִרְאוּ 
'בָּניִם', הֲרֵי אַף בַּמַּצָּב הַגּרָוּעַ בְּיוֹתֵר יֵשׁ לוֹ פָּניִם להְִתְיַצֵּב לפְִניֵ אָבִיו שֶׁבַּשָּׁמַיִם.
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וְכלִשְׁוֹן הַמִּדְרָשׁ )דברים רבה ב,כד( שֶׁהַקב"ה אוֹמֵר ליְִשְׂרָאֵל חֲזֹר בְּךָ בְּניִ, וְהָיָה הַבֵּן 
מְשַׁלּחֵַ וְאוֹמֵר לאְָבִיו בְּאֵלּוּ הַפָּניִם אֲניִ חוֹזרֵ בִּי, וַאֲניִ מִתְבַּיֵּשׁ לפְָניֶךָ. וְהָיָה אָבִיו 
מְשַׁלּחְוֹ וְאוֹמֵר לוֹ, בְּניִ יֵשׁ בֵּן מִתְבַּיֵּשׁ לחֲַזֹר אֵצֶל אָבִיו? וְאִם אַתָּה חוֹזרֵ, לֹא אֵצֶל 

אָבִיךָ אַתָּה חוֹזרֵ"?!
)רבי שלום נח ברזובסקי, 'נתיבות שלום', קובץ שיחות למשמרת ראשונה, עמ' מח(

לאן יש לנו לחזור אם לא לאבינו שבשמים? בושה בעקבות חטא צריכה להיות ברגש 

העמידה מול ה' אך לא להביא לניתוק ממנו. אם מרוב בושה אדם מתייאש ומתרחק, 

שיותר  בעולם,  מישהו  לנו  אין  החטא!  שיצא  מקום  מאותו  צמחה  שהבושה  הוא  סימן 

מבין אותנו ואוהב אותנו ומצפה לנו מה' יתברך. הוא אף פעם לא יתפטר מתפקיד אבינו 

שבשמיים, ולמרות הבושה והחולשה העצומה שאחרי החטא - בתוך הלב פנימה עלינו 

לדעת כי תמיד יש לנו מקום אצלו, ואין לנו מה להתבייש מלפנות אליו.

חשוב: אם יהודי שחטא אינו מרגיש בנוח לשפוך שיחו לפני ה', סימן שהוא מודע 

לחומרת מעשיו. מצבו טוב בהרבה ממישהו שמסוגל סתם כך לעמוד לאחר חטא, 

ולהתפלל. מדוע אמר הרבי מקוברין כי אדם כזה לא דרך על מפתן היהדות?

אין	מה	לבוא	אלי

הרב הקדוש ד"ר גורדון ז"ל, שהיה מתחילה בעל עבירה ואחר כך נעשה בעל 

תשובה גדול וממקורביו של הרב הקדוש המגיד זצ"ל, שאל פעם את המגיד 

עצה על מה שלפעמים מבלבל אותו מחשבות ממעשיו הרעים הקודמים.

ואמר לו הרב המגיד זצ"ל על דרך משל, לאחד שהיה לו בית מרזח, שהגויים 

יי"ש, וגם בלילות היו באים לשתות. אחר כך עזב  היו באים שם תמיד לשתות 

את הפרנסה הזאת ונעשה סוחר יערות ועשיר גדול, אך הגויים הרגילים כאן 

ביי"ש באים בכל לילה להעיר אותו שיתן להם יי"ש לשתות, אזי הוא עונה להם 

בכל פעם, שאין זה כבר פרנסתו ואינו שייך לזה, עד שהם מתרגלים שאין להם 

כבר מה לבא אליו. וכמו כן ישיב למחשבותיו ממעשיו הקודמים הבאים ודופקים 

על דלתי לבו, איני כבר אותו האיש, אני כבר בריה חדשה שאין לי שום שייכות 

למחשבות כאלו, ואז יפרשו כבר ממנו.

)בית אברהם עמ' רג(

אוכל  לי שלא  אומרים  היו  לו 

טוחן  הייתי  בתשובה,  לשוב 

רקיע ושמיים, ושב!

)רבי מענדל מקוצק(
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2. כל מילימטר קילומטר
לא רק שבעתיד נצליח, כבר עכשיו אנו מצליחים! מאוד! כל צעד שלנו הוא הצלחה, כל 

פנייה שלנו וכל תנועה שלנו מקדמת אותנו. כך כתוב בזוהר: "לית רעותא טבא דיתאביד 

מקמי מלכא קדישא" ]אין רצון טוב שאובד מלפני המלך הקדוש[ )זוהר חלק ב ק"נ ע"ב(. שום דבר 

לא הולך לאיבוד. כל תפילה, כל מעשה, כל מאמץ, ואפילו רצון קטן - שום דבר לא 

הולך לאיבוד. ה' רואה את זה ו'סופר' את זה, והקדושה המצטברת בנשמתנו מצטרפת 

ואלפי  נצליח, ההצלחה הסופית מורכבת ממאות  למלחמה הגדולה. לא רק שבסוף 

הצלחות ביניים. כל הצלחת ביניים שכזאת היא רכוש רוחני, המזין אותנו לנצח.

גם הנקודה הזו מתבארת היטב בדברי רבי נתן מברסלב: 

"עַל יְדֵי כּלָ בַּקָּשָה וּבַקָּשָה, וְעַל יְדֵי כּלָ דְרִישָה וּדְרִישָׁה שֶׁדוֹרֵשׁ וּמְבַקֵּש וּמְחַפֵּשׂ 
למְִצֹוא כּבְוֹד קְדוּשָתוֹ יִתְבָּרַךְ, וְעַל יְדֵי כּלָ תְנוּעָה וּתְנוּעָה שֶׁפּוֹנהֶ לקְִדוּשָׁה, עַל 
יְדֵי כּלָ זהֶ זוֹכהֶ בְּכלָ פַּעַם לשְַׁבֵּר חוֹמוֹת בַּרְזלֶ וּדְלתָוֹת נחְוֹשֶׁת. אַף עַל פִּי שֶׁאַחַר 
כּךְָ מִתְּגּבְַּרִים עָליָו בְּכלָ פַּעַם רַחַמָנאָ ליִצְלןָ, אַף עַל פִּי כןֵ אֵין יְגיִעוֹ לרִָיק ח"ו, 
וְאַין שׁוּם תְנוּעָה שֶׁפּוֹנהֶ להְַקְדוּשָׁה נאֱֶבֶדֶת. וְאִם הוּא חָזקָ וְאַמִּיץ לבְַקֵשׁ וּלחְַפֵּשׂ 

יוֹתֵר אַף אִם יַעֲבוֹר עָליָו מָה, בְּוַדַּאי סוֹף כּלָ סוֹף יִזכְּהֶ למְִצוֹא אוֹתוֹ יִתְבָּרַךְ...".
)רבי נתן מברסלב, 'ליקוטי הלכות', הלכות גביית חוב מיתומים ג,יז( 

את הכוח העצום שיש בכל מעשה טוב, אפילו בודד, אנו מוצאים כבר בדברי הרמב"ם 

בהלכות תשובה: 

וְחֶצְיוֹ  זכַּאַי  חֶצְיוֹ  הַשָּׁנהָ כּלֻּהָּ, כּאְִלּוּ  עַצְמוֹ כּלָ  אָדָם שֶׁיִּרְאֶה  צָרִיךְ כּלָ  "לפְִיכךְָ 
חַיָּב; וכןֵ כּלָ הָעוֹלםָ, חֶצְיוֹ זכַּאַי וְחֶצְיוֹ חַיָּב: חָטָא חֵטְא אֶחָד - הֲרֵי הִכרְִיעַ עַצְמוֹ 
וְהִכרְִיעַ אֶת כּלָ הָעוֹלםָ כּלֻּוֹ לכְףַ חוֹבָה, וְגרַָם להֶָם הַשְׁחָתָה; עָשָׂה מִצְוָה אַחַת 
- הֲרֵי הִכרְִיעַ עַצְמוֹ וְהִכרְִיעַ אֶת כּלָ הָעוֹלםָ כּלֻּוֹ לכְףַ זכְוּת, וְגרַָם להֶָן תְּשׁוּעָה 
וְהַצָּלהָ. זהֶ הוּא שֶׁנּאֱֶמַר "וְצַדִּיק יְסוֹד עוֹלםָ" )משלי י,כה(, זהֶ שֶׁצִדֵּק עַצְמוֹ הִכרְִיעַ 

אֶת כּלָ הָעוֹלםָ כּלֻּוֹ וְהִצִּילוֹ".
)משנה תורה, הלכות תשובה, ג,ח(

לפני החטא, על האדם לזכור את החצי הראשון של דברי הרמב"ם, ולפחד מלהכריע 

את העולם כולו לכיוון שלילי. אך אחרי החטא, כשאדם מתחיל לשוב בתשובה, עליו 

לשנן את החצי השני, ולדעת כי כל צעד שלו מקדם את העולם כולו. לא משנה לאיפה 

האדם נפל, המצווה היא מצווה. וכל מצווה מצטרפת לחשבון הגדול - להצלת נשמתו 

הפרטית ולהצלת העולם כולו.

כל  מנצל  ה'  אלינו.  ה'  של  ורחמיו  מאהבתו  נובע  קטן  מעשה  לכל  שיש  הגדול  הכח 

הזדמנות והתעוררות מצידנו, כדי לקרב אותנו אליו. וכדברי חז"ל, שה' אומר 'פתחו לי 

פתח אחד של תשובה כחודה של מחט, ואני פותח לכם פתחים שיהיו עגלות וקרוניות 

נכנסות בו' )מדרש שיר השירים רבה פרשה ה,ב(. ה' מבטיח לנו שהוא יקדם אותנו הרבה יותר 

וכך  ע"א(.  ק"ד  )שבת  אותו'  מסייעים  ליטהר  'בא   - עצמנו  את  נקדם  שאנחנו  ממה  מהר 

מבטא זאת ה'בית אברהם' מסלונים:

שֶׁנּתְִרַחֵק  מֶלךְֶ  לבְֶן  מָשָׁל  דֶרֶך  עַל  מֵלכְוֹבִיץ':  הַקָדוֹש  הָרַב  מַאֲמַר  פִּי  "עַל 
בִּפְסִיעוֹתַי  אֵליֶךָ  וְאָשׁוּב  קְטַנּוֹת  בִּפְסִיעוֹת  אֵליַ  'שׁוּבָה  הַמֶּלךְֶ  לוֹ  וְאָמַר  מְאֹד, 

הַגּדְוֹלוֹת'".
)רבי אברהם מסלונים, 'בית אברהם' עמוד קצו(

ה' יכול הכול, הרבה יותר ממה שאנחנו מסוגלים לעשות ואפילו לשער. לאן הוא ייקח 

אותנו איננו יודעים, אבל מה שבטוח זה שאנחנו צריכים לצעוד לקראתו. כל צעד קטן 

שלנו מביא לצעד ענקי מצידו של ה', ולהתקדמות אדירה בדרך למפגש איתו.
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"שובה ישראל עד ה' אלוקיך" 

)הושע יד,ב(. כאשר היחיד שב 

בתשובה, תשובתו מגעת "עד 

- דבר המורה על מרחק  ה'" 

נאמר  בהמשך  אולם  מסוים. 

"שובו"  ה'",  אל  "ושובו  שם 

רבים  כאשר  כי  רבים,  בלשון 

תשובתם  בתשובה,  שבים 

מגיעה עד דרגת "אל ה'". 

)האריז"ל(

3. חושך לא מגרשים במקלות
היא  בתשובה,  ולשוב  עברו  את  לתקן  שרוצה  מי  כל  של  המסוכנות  הנטיות  אחת 

ההתעסקות הבלתי פוסקת עם הרע. מתוך כוונות טובות עלול הבעל תשובה להסתובב 

סחור סחור סביב כל הלא טוב שעשה: הוא מתחרט, משחזר את העבירה ושוב מתחרט, 

שואל את עצמו 'למה זה קרה לי?' ומבטיח לעצמו שלא יעשה זאת שוב, ועוד כהנה 

וכהנה מחשבות שונות, שבכולם יש את אותה סכנה - השקיעה בבוץ וברע. על הסכנה 

הזו מתריע ה'חידושי הרי"מ' במקור הבא:

"...מָה עוֹד, אִם אָדָם קִלקְֵל חַס וְשָׁלוֹם לדְָבָר חָמוּר וְעוֹסֵק בְּ'סוּר מֵרָע' לרִָאשׁוֹנהָ 
כּמְוֹ שֶׁכּתָוּב, הֲרֵי הוּא חוֹשֵׁב עַל הַקִּלקְוּל, וּמָקוֹם שֶׁהַמַּחֲשָׁבָה נמְִצֵאת שָׁם הָאָדָם 
עִם כּלָ נפְַשׁו. אָז הוּא בְּתוֹךְ הָרַע! וְהוּא בֶּטַח לֹא יָשׁוּב בִּתְשׁוּבָה כּיִ מֹחוֹ יִתְגּשֵַּׁם 
דָּבָר  וַאֲפִלּוּ לֹא עָבַר  חָליִלהָ.  וְעָלוּל לפִּוֹל לתְוֹךְ עַצְבוּת  הַלּבֵ,  וְיִגרְֹם לטְִמְטוּם 
חָמוּר וּמֹחוֹ לֹא יִתְגּשֵַּׁם וְלבִּוֹ לֹא יִטַּמְטֵם, אֲבָל כּשְֶׁיַּחֲשֹׁב עַל סוּר מֵרָע וְעַל הַבּוֹץ, 
הוּא יִשָּׁאֵר בַּבּוֹץ! כּןֵ חָטָא לֹא חָטָא, מַה יֵּשׁ לקַב"ה מִזּהֶ?! וּבִזמְַן שֶׁהוּא חוֹשֵׁב עַל 
זהֶ הֲרֵי הוּא יָכוֹל להְִיוֹת נוֹקֵב מַרְגּלָיִּוֹת וְשֶׁיִּהְיֶה מַשֶּׁהוּ מִזּהֶ למְַלכְוּת שָׁמַיִם! לכָןֵ: 
'סוּר מֵרָע' - הַפְנהֵ עַצְמְךָ מֵרַע, אַל תְּהַרְהֵר בָּרַע, 'עֲשֵׂה טוֹב' - עָשִׂיתָ חֲבִילוֹת 

עֲבֵרוֹת? עֲשֵׂה מִצְווֹת כּנְגֶדְָּן"!
 )רבי יצחק מאיר מגור, 'חידושי הרי"מ על התורה ומועדים' יום כיפור( 

אם אדם יחשוב יותר מדי על העבירות שלו, הוא יחטא שוב! הוא לא יימצא את העוז 

בנפשו לחולל את השינוי. הדרך הנכונה היא להוסיף ולהיות שקוע ב'עשה טוב'. לחזק 

צריך  אומרים שאדם  רבי מענדל מקוצק  וממילא לצאת מהבוץ. בשם  את הקדושה 

לא לבוא לידי חטא, רק בגלל שהוא יהיה כל כך עסוק במצוות עד שפשוט לא יהיה לו 

זמן לחטוא... במקום להשקיע אנרגיות ומאמץ ב'סור מרע', עדיף להיות שקוע בטוב, 

בעל  בדברי  גם  מוצאים  אנו  הזו  ההדרכה  את  בנפש.  מקום  יוותר  לא  לרע  וממילא 

התניא במקור הבא: 

מַה  למַָּקוֹם,  מִיתָה  וְנתְִחַיֵּב  עֲבֵרָה  עָבַר  'אָדָם  אֵליִָּהוּ:  דְּבֵי  בְּתַנּאָ  "וְזהֶוּ שֶׁכּתָוּב 
יַּעֲשֶׂה וְיִחְיֶה? אִם הָיָה רָגיִל לקְִרוֹת דַּף אֶחָד יִקְרָא ב' דַּפִּים, לשְִׁנוֹת פֶּרֶק אֶחָד 
יִשְׁנהֶ ב' פְּרָקִים וְכו''. וְהַיְנוּ כּמְִשַׁל חֶבֶל הַנּפְִסָק וְחוֹזרֵ וְקוֹשְׁרוֹ שֶׁבִּמְקוֹם הַקֶּשֶׁר 

הוּא כּפָוּל וּמְכפָֻּל".  
)רבי שניאור זלמן מלאדי, ספר התניא, 'אגרת התשובה' פרק ט(

את המאמץ יש להשקיע 'במה כן' ולא 'במה לא'. ללמוד יותר, להתפלל יותר, לקשור 

מחדש את החבל בקשר כפול, ולא סתם להתבונן עד כמה נורא שהוא קרוע.

האם אתה מכיר תחומים בהם הדגשת הגרוע והשלילי רק החריפה את המצב במקום 

לשפר אותו?

האם חווית פעם שינוי 'בדרך ממילא'? זאת אומרת: שלא ראית איך אתה משתנה, 

אלא פתאום מצאת את עצמך שונה? אם כן: נסה לסמן באחוזים את הגורמים לשינוי. 

כמה מקום תפסו המירמור והמועקה מהמצב הקודם, ועד כמה תרמו לשינוי התכנים, 

התובנות והמעשים החדשים שמילאו אותך.
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4. צעד אחר צעד
המפתח הגדול להצלחה בכל תחום הוא ההתמדה והעקביות. להיות החלטי, להתרגל 

לדברים ולהיכנס לתוכם בעבודה יום יומית. חלק מהעקביות היא ללכת צעד אחר צעד 

ולא ללכת בגדולות ובנפלאות. 

ברור שמהרע צריך להתנתק ומיד, מה שאסור אסור ואין בזה מקום להתקדמות איטית, 

אבל בכל השאר מוכרחים ללכת צעד אחר צעד.

וכך כותב במכתב הרבי מליובאוויטש:

יִתְבָּרַךְ  מֵה'  לתְִבּוֹעַ  אֵין  וּבְמֵילאָ  וּבִיגיִעָה,  לאְַט  לאְַט  הִיא  בִּקְדוּשָה  "הָעֲבוֹדָה 
אֲשֶׁר יִהְיֶה נסֵ וּלפְֶתַע פִּתְאוֹם בְּלֹא יְגיִעָה מַתְאִימָה יֵהָפֵך מִן הַקָּצֶה אֶל הַקָּצֶה. 

לאְִידָךְ גיִסָא מוּבְטָח עַל פִּי פְּסַק דִין תוֹרָתֵינוּ הַקְּדוֹשָׁה יָגעְַתָּ וּמָצָאתָ...".

ובמכתב נוסף מפרט יותר, ובסופו נותן גם נקודה חשובה למחשבה במהלך המלחמה 

עם היצר:    

"בְּמַעֲנהֶ למְִכתְֵָּבוֹ בּוֹ שׁוֹאֵל עֵצָה להְֶעְדֵר הַסֵדֶּר אֶצְלוֹ, שֶׁמַחֲליִט להְִתְנהֵַג בְּאוֹפֶן 
מְסוּיָּם וְאֵינוֹ נמְִשָׁךְ זמְַן רַב וּמְשַׁנּהֶ הַנהְַגתָוֹ, וּבְמֵילאָ מְבַלבְֵּל זהֶ לעְַצְמוֹ.

בִּכלְלָ שִׁינּוּייִם כּהְָאָמוּר ]כאלו[ בָּאִים לעְִיתִים תְכוּפוֹת מִפְּניֵ שֶׁמַחְליִטִים עִניְיָניִם 
שֶׁהֵם לֹא בְּעֵרֶך למַַּצָב בָּהוֹוֶה. זֹאת אוֹמֶרֶת שֶׁחֲפֵצִים לדְַלּגֵ, בָּה בְּשָׁעָה שֶׁהַסֵּדֶר 
אַחַר צַעַד  )שמות כג,ל(, להְַעֲלוֹת בַּקּוֹדֶש צַעַד  אֲגרְָשֶׁנּוּ"  מְעַט  הָרָגיִל הוּא "מְעַט 
)מִלבְַד בְּמִקְרִים יוֹצְאִים מִן הַכּלְלָ, שֶׁאָז הַסֵּדֶר דְ"מְדַלּגֵ וּמְקַפֵּץ" וְעַד להְַפֵּך מִן 
הַקָּצֵה אֶל הַקָּצֶה "בִּשְעָתָא חֲדָא וּבְרִגעְָא חֲדָא" ]בשעה אחת וברגע אחד[, אֲבָל אֵין זהֶ 

הַסֵּדֶר דִ"תְמִידִים כּסְִדְרָם"(...

מוּבָן גםַ כּןֵ שֶׁהַיֵּצֶר מִשְתַדֵּל לבְַלבְֵּל גםַ בְּעֲבוֹדָה וּבְהַנהְָגהָ הָאֲמוּרָה, אֲבָל אֲדְרָבָּא 
מִזּהֶ עַצְמוׁ צְרִיכיִם להְוֹסִיף כּוֹחַ בְּמִלחְֶמֶת הַיֵּצֶר. וְכיַָדוּעַ הַהִתְבּוֹננְוּת בַּהִשְתַדְּלוּת 
תַכלְיִת  שֶׁזוֹהִי  כּיֵוָן  הָאָדָם,  אֶת  לפְַתוֹת  הַיֵּצֶר  שֶׁל  וּמְשוּנהָ  שׁוֹנהָ  גדְוֹלהָ  הֲכיִ 
בְּרִיאָתוֹ ]של היצר שנברא לפתות את האדם[ - הֲרֵי צְרִיכהָ להְִיוֹת הַהִשְתַדְּלוּת פִּי כּמַָּה 
מִצַּד הָאָדָם למְַלאְוֹת תַכלְיִת בְּרִיאָתוֹ הוּא, כּדְִבְרֵי חז"ל 'אֲניִ נבְִרֵאתִי לשְַׁמֵּשׁ אֶת 
קוֹניִ' )קידושין פ"ב ע"ב(. וְהוּבְטַחְנוּ 'אָדָם מְקַדֵשׁ אֶת עַצְמוֹ מְעַט מִלמְַטָּה, מְקַדְשִׁין 

אוֹתוֹ הַרְבֵּה מִלּמְַעְלהָ' )יומא ל"ט ע"א(.

בִּבְרָכהָ לבְִשׂוֹרוֹת טוֹבוֹת". 
 )מכתבים מהרבי מליובאוויטש, רבי מנחם מענדל שניאורסון, 
'אוצר אגרות קודש' עמוד קע"ח - קע"ט(

מה הוא הגורם לחוסר היציבות 

אצל השואל, לפי מבטו של 

הרבי מליובאוויטש? כיצד הוא 

מציע לתקן זאת?

 מהי יש ללמוד ממלאכתו 

של היצר הרע?
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